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ابراز نگرانی علی اف از تاکید جناح های سیاسی ارمنی بر انتقام جویی

الهام علی اف، رییس جمهوری آذربایجان، برغم تهدیدات و لفاظی های قبلی خود، در دیدار با وزیر خارجه روسیه ، درباره

موضع گیری های انتقام جویانه در ارمنستان ابراز نگرانی کرد!

به گزارش آران نیوز به نقل از آذ تی وی ؛ الهام علی اف در دیدار با سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه گفت : « تحولات جاری در ارمنستان، از جمله بیانیه های نیروهای مختلف

سیاسی درباره امکان بازپس گیری بخشی از اراضی به رسمیت شناخته شده بین المللی جمهوری آذربایجان و بیانیه هایی که بوی انتقام جویی می دهند، خیلی خطرناک هستند و

این در وهله نخست برای ارمنستان خطرناک است.»

علی اف افزود: « اینکه این سیاست نفرت و آذربایجان هراسی به چه چیزی منجر می شود، جنگ دوم قرهباغ به وضوح نشان داد. به همین علت، ما با روسیه که متحد راهبردی

مان است، از این پس نیز خواهان همکاری فعال برای عادی سازی وضعیت در منطقه هستیم. از نظر نظامی می توانیم وضعیت را عادی شده تلقی کنیم، اما از نظر سیاسی و

اقتصادی و حمل و نقل و سایر جنبه های فعالیت های متقابل آتی باید کارهای زیادی انجام شود.»

علی اف با اشاره به اجازه جمهوری آذربایجان به ارامنه برای تردد از حدود 20 کیلومتر جاده ای که در داخل خاک این کشور قرار دارد و نیز اجازه حمل گاز روسیه به ارمنستان از

طریق جمهوری آذربایجان، گفت : « اینها ژست حسن نیت برای عادی سازی وضعیت پس از مناقشه است. نمونه های این چنینی زیاد است. با شمردن اینها نمی خواهم وقتتان را

بگیرم. اما، صرفا می خواهم بگویم که ما از طرف خودمان، هم در حرف و هم در عمل هر کاری را می کنیم تا وضعیت پس از مناقشه ، در شرایط آرامش و بدون ایجاد هرگونه

عصبانیت ، با درنظر گرفتن ضرورت برقراری مناسبات آینده در منطقه قفقاز جنوبی را برپایه آرامش و ثبات جریان داشته باشد.»

علی اف سپس گلایه کرد: « می خواهم درباره حوادث جاری در ارمنستان و دقیقا تمایلات در حال افزایش آذربایجان هراسی نظرم را بیان کنم. به نظر من، این تمایلات در

ارمنستان تنها عامل مشترک میان حاکمیت و مخالفان است. احساسات تند ضدآذربایجانی، از تمامی حدود عبور کرده است، آن هم بطور کاملا بی اساس. تمامی مثال هایی که

من زدم، بر قصد و نیت ما برای ورق زدن صحفه ( عبور از دشمنی) دلالت می کند. گرچه از نظر روحی و احساسات صرف ، انجام این کار آسان نیست! زیرا، در عمل همه چیز در

اراضی اشغالی تخریب شده است. کارشناسان بین المللی و روزنامه نگاران، آق دام را هیروشیمای قفقاز می نامند. در شهر فضولی هیچ چیز سالمی باقی نمانده است. در زمان

اشغال، تمامی خانه ها و ساختمان های عمومی و آثار دینی و بیش از 60 مسجد و قبرستان ها و سایر جاها تخریب شده اند. برغم تمامی نتایج اشغال که از آنچه ما تصور می

کردیم هم خیلی بیشتر است، آذربایجان ضرورت فکر کردن به آینده با اندیشه سالم را به نمایش می گذارد.»

علی اف همچنین از نقش نیروهای صلح بان روسیه در قراباغ تجلیل کرد و گفت : « طبیعی است که ما امیدواریم که روسیه به عنوان دوست و همسایه و همکار راهبردی ما و به

عنوان کشوری که نیروهای صلحبانش در اراضی کشورماست ، از این پس نیز شرایط لازم را برای کاهش وخامت و رویکرد هشیارتر طرف ارمنی فراهم خواهد کرد.»

سرگئی لاوروف ، وزیر خارجه روسیه نیز گفت : « همانند شما، ما نیز طرفدار اجرای توافق های 9 نوامبر و 11 ژانویه رهبران سه کشور در مسکو برای حل مناقشه قراباغ کوهستانی

هستیم. »

لاوروف با تشکر از قدردانی الهام علی اف از نیروهای صلح بان روسیه، افزود : « همانطور که شما تاکید کرد ما هر کاری را خواهیم کرد که همگان پایان جنبه نظامی این مناقشه را

مبنا قرار دهند. اکنون باید در این اراضی به جزییات امور مشغول شد. مسایل مربوط به معین کردن و نشانه گذاری مرزی وجود دارد. حل تمامی این مسایل آسان نیست، اما قابل

حل است. ما اطمینان داریم که کارشناسان نظامی با حضور دیپلمات ها خواهند توانست درباره تصمیمات قابل قبول به توافق برسند. مرکز نظارت انسان دوستانه به همراه وزارت

شرایط فوق العاده روسیه فعالیت دارد. آنها به همراه همکارانشان در آذربایجان به حل مسایل انسانی و بازسازی اماکن مسکونی و زیرساخت های حمل و نقل کمک می کنند.

انسان ها باید احساس کنند که این فرایند جریان دارد و بهبود واقعی در این اراضی ایجاد می شود. »

لاوروف با اشاره به دیدارهای معاونان نخست وزیران روسیه و ارمنستان و جمهوری آذربایجان برای احیای خطوط مواصلاتی در قفقاز جنوبی گفت : « البته، این به مقیاس خیلی

مفصل مسیرهای مختلف بستگی دارد. اما، ما تردید نداریم که اگر توازن منافع تمامی دولت های قفقاز جنوبی و همسایگان آنها لحاظ شود و با توجه به اینکه اینجا بطور بالقوه

یک مرکز مهم حمل و نقل است و اهمیت آن از چارچوب منطقه ای نیز فراتر می رود، در این صورت ما می توانیم به میزان مهمی موقعیت خود را در زنجیره اقتصاد جهانی تحکیم

بخشیم. »

لاوروف گفت : « البته، یک موضوع را نیز بطور ویژه می خواهم مورد تاکید قرار دهم که ما از صمیم قلب خواهان عادی شدن مناسبات جمهوری آذربایجان و ارمنستان هستیم.....

شما برخی موارد سوء استفاده درباره اسرای نظامی و میراث تاریخی و دینی را یادآوری کردید. ما خیلی تمایل داریم که به حل سازنده این مسایل کمک کنیم. یونسکو نیز که

مسئول حفاظت از میراث فرهنگی بین المللی است، به همکاری در این زمینه تمایل دارد! ما آماده ایم که در فراهم شدن شرایط لازم را برای این کار کمک کنیم. »

لاوروف بدون اشاره مستقیم به لحن تهدیدآمیز سخنرانی های قبلی الهام علی اف گفت : « جناب الهام حیدراوغلو، با شما صد در صد موافقم که این قبیل لحن های غیرسازنده و

ناخوشایند، هیچ کمکی به این کار نمی کند. ما نیز تلاش داریم که کمک کنیم نتایج سازنده توافقات به دست آمده میان روسای جمهوری دو کشور و نخست وزیر ارمنستان محقق

شوند. »

در این دیدار ، لاوروف همچنین اشاره کرد که در دیدار با جیحون بایراموف ، وزیر خارجه جمهوری آذربایجان درباره مسایل "کنوانسیون رژیم حقوقی خزر" نیز گفتگو خواهد کرد!

همچنین الهام علی اف پیشنهاد کرد که فرایند عضویت ناظر روسیه در جنبش عدم تعهد ، در دوره ریاست جمهوری آذربایجان بر این سازمان انجام شود!
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